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Apostar fort per millorar Riudoms
Escrit de l’Alcalde

En ocasions cal apostar fort. De 
fet, cal fer-ho quan al davant 
tens una bona oportunitat i 
veus les coses clares. I això és 
el que hem fet per aconseguir 
dues subvencions que sumen 
més de 500.000 euros i que 
són les més altes que hem 
aconseguit els últims 10 anys.

 
Aquestes dues subvencions ens permetran canviar 
totes les canonades d’aigua potable del Molí d’en 
Marc, que són molt velles i estan en molt mal estat. 
S’hi perd més del 25% de l’aigua que hi circula. 
Això es diu aviat, però és una barbaritat. És com 
llençar l’aigua que cap en 56 piscines com la de 
Sant Antoni.
 
Tots estarem d’acord que perdre aquesta 
grandíssima quantitat 
d’aigua no pot ser de cap 
manera. Per això, quan 
ara fa gairebé un any vam 
tenir l’oportunitat d’optar 
a una gran subvenció de 
300.000 euros per canviar 
canonades d’aigua no 
ens ho vam pensar. El 
cert és que podíem haver 
presentat un projecte petit i haver-nos conformat 
en canviar les canonades d’un parell de carrers. 
Però no ho vam fer. Vam preferir pensar en gran 
i apostar fort. Per això vam presentar un projecte 
per canviar totes les canonades d’aigua potable del 
Molí d’en Marc, cosa que val 475.000 euros. Són 
gairebé quatre quilòmetres i mig de canonades, 
totes ells concentrades en un únic barri. I el resultat 
és que ens han donat 300.000 euros, el màxim que 
podíem aconseguir.
 
I, a més, fa un any també vam apostar fort per una 
altra subvenció. En aquest cas per aconseguir que 
tres carrers que estàvem acabant de reformar ens 
costessin molts pocs diners: un tram de la Muralla de 

la Font Nova, un tram de la Raval de Sant Francesc 
i la travessia Maragall. Vam presentar un projecte 
que evidenciava els beneficis de transformar 
aquests carrers en vies de plataforma única i 
també de canviar-ne totes les canonades d’aigua. El 
resultat ha estat una subvenció de 235.000 euros.
 
Com que aquests tres carrers ja estaven pagats, ara 
podrem destinar aquests 235.000 euros a un altre 
projecte. I quin serà? Doncs precisament acabar 
de pagar el cost total de canviar les canonades del 
Molí d’en Marc, que com us deia abans puja fins als 
475.000 euros.
 
És a dir, entre les dues subvencions hem aconseguit 
535.000 euros (300.000 + 235.000) per un projecte 
que en val 475.000. Per tant, encara ens sobraran 
alguns diners que podrem destinar a altres coses.
 

I tot això, per què? Amb 
quin propòsit? Doncs ben 
clar: davant d’una sequera 
com l’actual i davant del 
fet que l’aigua és cada 
dia un be més escàs, cal 
invertir en projectes que 
ens permetin estalviar 
aigua. I això és el que hem 
fet.

 
Gestionar un Ajuntament són moltes coses, 
moltíssimes. Hi ha el dia a dia, ple d’imprevistos 
i d’alguns entrebancs. Hi ha les petites coses, a 
les quals dediquem moltes hores. I també hi ha 
les grans coses. I, precisament, aquests més de 
500.000 euros es destinaran a una d’aquestes grans 
coses. De fet, el canvi dels quatre quilòmetres i 
mig de canonades que farem al Molí d’en Marc serà 
el canvi de canonades d’aigua més gran que s’ha 
fet mai a Riudoms d’un sol cop. Apostar fort per 
aconseguir millores importants.

Ricard Gili Ferré
Alcalde

//Cal invertir en 
projectes que ens permetin 
estalviar aigua, i això és el 

que hem fet
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L’Ajuntament de Riudoms 
aconsegueix més de 500.000 € 
en dues grans subvencions

Especial Gestió de l’aigua

L’Ajuntament de Riudoms acaba d’aconseguir 
dues subvencions que sumen 535.000 euros i 
que són les més altes dels últims 10 anys. Són 
fruit de les gestions iniciades ara fa gairebé 
un any, just a l’inici d’aquest mandat. Es 
destinaran als següents dos projectes:

Canviar tota la xarxa de canonades del Molí 
d’en Marc: 300.000 euros

Es tracta d’una subvenció de l’Agència Catalana 
de l’Aigua (ACA) per millorar i renovar xarxes 
d’aigua. Des de l’Ajuntament de Riudoms s’hi 
va presentar un projecte per fer noves totes 
les canonades del Molí d’en Marc, que sumen 
gairebé 4’5 quilòmetres i són molt antigues. De 
fet, es calcula que s’hi perd més d’un 25% de 
l’aigua que hi circula. El màxim de diners que es 
podien donar són 300.000 euros i, justament, 
a Riudoms hem aconseguit aquest màxim.

Es tracta d’un projecte que té un cost de 
475.000 euros, dels quals 300.000 estaran 
coberts per aquesta subvenció. 

Les obres començaran a finals d’aquest any i, 
un cop iniciades, duraran uns vuit mesos.

Pagar tres carrers reformats fa uns mesos: 
235.000 euros

Es tracta d’una subvenció del Departament 
d’Acció Climàtica per fer accions per lluitar 
contra el canvi climàtic, entre les quals hi 
ha millorar l’eficiència de les xarxes d’aigua 
municipal i també fer carrers de plataforma 
única i pacificar el trànsit. A aquesta línia de 
subvenció s’hi van presentar unes obres que 
ja estaven en marxa i que per dates entraven 
en la convocatòria. Es tracta de la reforma 
de tres carrers que es va acabar a finals de 
l’any passat: un tram de la Muralla de la Font 
Nova, un tram de la Raval de Sant Francesc i la 
travessia Maragall.

En aquest cas Riudoms ha rebut 235.000 euros 
de subvenció per uns carrers que n’han costat 
265.000. Per tant, tots els diners reservats per 
pagar aquests carrers queden lliures i es poden 
utilitzar per altres projectes. Precisament, la 
majoria d’aquests diners alliberats s’utilitzaran 
per fer la nova xarxa de canonades del Molí 
d’en Marc. És a dir, les noves canonades del 
Molí d’en Marc es pagaran amb la subvenció de 
300.000 euros i amb 175.000 euros alliberats 
de la reforma dels tres carrers citats.
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Especial Gestió de l’aigua

Les subvencions més altes dels últims 10 anys

La subvenció de 300.000 euros per canviar les canonades d’aigua del Molí d’en Marc és la més 
alta que ha obtingut l’Ajuntament de Riudoms els últims 10 anys. I la subvenció de 235.000 
euros per pagar tres carrers reformats recentment és la tercera més alta dels últims 10 anys. 
Aconseguir-les totes dues ha estat un llarg procés de gairebé un any.

Per què s’ha triat el Molí d’en Marc per canviar les canonades d’aigua?

A Riudoms hi ha 30 quilòmetres de xarxa de canonades d’aigua potable. D’aquests, uns 9 
quilòmetres estan en mal estat. La majoria es concentren en dues zones del poble: a Molí d’en 
Marc i els carrers que envolten el nucli antic (Sant Vicenç, Sant Julià, Muralla de la Font Nova, 
Sant Sebastià, etc).

S’ha optat per començar a Molí d’en Marc perquè es tracta d’un barri sencer, una zona més 
compacta i ben delimitada, on és més fàcil actuar-hi en conjunt.

Mapa amb tots els carrers on es canviaran les canonades.
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Especial Gestió de l’aigua

Un estalvi de 56 piscines com la de Sant Antoni i 40.000 € cada any

La xarxa de canonades d’aigua potable del Molí d’en Marc està en mal estat i ha superat la 
seva vida útil. Els tècnics de l’Ajuntament consideren que més d’un 25% de l’aigua que hi passa 
s’acaba perdent. De fet, parlem d’uns 39.000 metres cúbics perduts cada any. Amb això es 
podrien omplir 56 piscines com la municipal de Sant Antoni. Aquesta aigua que perdem té un 
cost d’uns 40.000 euros anuals, que ara ens estalviarem.

El canvi de canonades d’aigua més gran fet mai a Riudoms

La intervenció que es farà al Molí d’en Marc implicarà canviar gairebé 4’5 quilòmetres de 
canonades en pocs mesos. Això serà el canvi de canonades d’aigua més gran que s’ha fet mai 
a Riudoms d’un sol cop.

Detalls del projecte del Molí d’en Marc

Actualment les canonades d’aigua van per sota les voreres, que són molt estretes. De fet, per 
sota les voreres també hi passa la xarxa d’enllumenat públic i les escomeses dels serveis de gas, 
energia elèctrica i clavegueram. Tot plegat s’entrecreua en un sistema molt complex.

Canviar només les canonades d’aigua sense tocar la resta no s’ha considerat factible. A més, 
obrir la vorera per canviar les canonades per després tornar-ho a tapar i deixar-ho en condicions, 
multiplicaria per tres o per quatre el preu de l’obra.

Per això s’ha optat per deixar les canonades d’aigua antigues sota la vorera i inutilitzar-les. Es 
farà un nou sistema de canonades que passarà per sota de la calçada de cada carrer del Molí 
d’en Marc. En concret, s’obrirà una rasa lleugerament separada de cada vorera i la nova xarxa 
de canonades anirà en paral·lel a les voreres. Un cop fetes les obres, la rasa feta es tornarà a 
tapar amb asfalt.

Les obres es faran per fases. És a dir, primer s’actuarà ens uns carrers i després en uns altres.

Esquema de com es farà el canvi de canonades en un carrer.
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Especial Gestió de l’aigua

L’aigua que consumim a Riudoms: 
sis dades clau

Especial Gestió de l’aigua

1. A Riudoms consumim 175 litres per 
habitant i dia, lluny dels límits marcats per 
la sequera

A Riudoms som prop de 7.000 habitants. Doncs 
bé, cada habitant consumeix cada dia, de 
mitjana, 177 litres d’aigua. L’Agència Catalana 
de l’Aigua (ACA) té estipulats els nivells màxims 
de consum davant la sequera, i a dia d’avui a 
Riudoms quedem lluny d’aquests límits, que 
són els següents (litres per habitant i dia):

• en situació d’alerta: 250 litres per habitant 
i dia com a màxim

• en excepcionalitat: 230 litres
• en preemergència: 210 litres
• en emergència 200 litres (rebaixables a 

180 i 160 si és necessari)

A Riudoms a dia d’avui estem en situació 
de prealerta. Per tant, no se’ns aplica cap 
restricció de consum d’aigua.

2. En un any consumim prop de 450.000 m³ 
d’aigua a tot el poble

El consum total d’aigua a Riudoms l’any 2023 
va ser de 448.071 metres cúbics. D’aquests, 
un 5% de consum és públic (equipaments de 
l’Ajuntament, reg de jardins, camps de futbol, 

etc) i l’altre 95% és privat (cases, activitats 
econòmiques i empresarials).

Els mesos amb més consum són els de l’estiu, 
es freguen els 42.000 metres cúbics mensuals. 
A l’hivern només se’n consumeixen uns 33.000.

3. L’aigua que consumim a Riudoms prové 
de 4 orígens diferents

• Del riu Ebre: a través d’un minitransva-
sament que gestiona el Consorci d’Aigües de 
Tarragona (CAT) que abasteix 69 municipis, 
entre els quals Riudoms.

• Del pantà de Riudecanyes: com a 
ajuntament, tenim comprats un seguit de 
drets i títols de concessió d’aigua des del 
1948.

• Pous municipals: en tenim cinc connectats 
a la xarxa d’aigua. Quatre estan operatius 
i el darrer fa molts anys que no funciona.
Quan cal, es fan servir però si no és 
necessari es prefereix no utilitzar-los i fer 
que aquesta aigua nodreixi els aqüífers de 
Riudoms i pugui ser utilitzada pels pagesos.

• Mines: a Riudoms hi ha desenes de mines. 
N’hi ha una de 100% municipal: la de Sant 
Antoni (que agafa l’aigua prop de la riera 
de Maspujols i la canalitza fins als dipòsits 
municipals). Com a ajuntament, també 
tenim 25 hores de la mina de Sant Jaume.
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Especial Gestió de l’aigua

4. Cada cop consumim més aigua de l’Ebre i 
menys del pantà de Riudecanyes

Les últimes dècades, a Riudoms hem consumit 
nivells similars d’aigua del riu Ebre i del pantà 
de Riudecanyes. Ara bé, amb la sequera dels 
dos últims anys ja gairebé no tenim aigua del 
pantà i, per tant, ha calgut incrementar la que 
consumim del riu Ebre.

Origen 
de l’aigua

Consum 
any 2023

Consum 
mitjana 

2018-2022
Riu Ebre 66,16% 35,89%
Pantà 
Riudecanyes*

9,12% 36,89%

Mines i pous** 24,72% 27,22%

*Els estius de 2022, 2023 i 2024 l’Ajuntament 
ha renunciat a l’aigua del pantà per tal que en 
poguessin fer ús els pagesos.
**Dada conjunta de mines i pous perquè 
tècnicament, a dia d’avui, no es pot desglossar.

5. La necessitat de fer servir aigua de l’Ebre 
ha disparat la factura en 80.000 euros

L’aigua que consumim del pantà de Riudecanyes 
és més barata que la del riu Ebre. Ara bé, 
els dos últims anys l’Ajuntament de Riudoms 
gairebé no ha pogut agafar aigua del pantà 
perquè està sec. Per això ha calgut agafar més 
aigua del riu Ebre, una aigua més cara.

Així doncs, la sequera ha fet augmentar 
en gairebé 80.000 euros la factura que 
l’Ajuntament de Riudoms paga per l’aigua de 
l’Ebre, mentre que la del pantà de Riudecanyes 
només ha augmentat uns 9.500 euros.

Origen 
de l’aigua

Cost any 
2019*

Cost any 
2023

Augment
del cost

Riu Ebre 95.093 € 175.049 € 79.956 €
Pantà 114.828 € 124.454 € 9.626 €

*Per fer la comparativa de costos hem agafat l’any 
més recent, el 2023, i també el 2019. Hem escollit 
el 2019, últim any abans de pandèmia i sequera.

Per altra banda, és més segur que puguem 
disposar de l’aigua del riu Ebre a mig-llarg 
termini que no pas de la dels pantans, més 
afectats per les sequeres. Per això l’Ajuntament 
està analitzant la possibilitat de reservar més 
aigua de l’Ebre i el cost que això tindria.

6. Els pagesos necessiten una solució: 6 hm³ 
d’aigua regenerada

El volum d’aigua que consumim a Riudoms (177 
litres per habitant i dia) està lluny dels límits 
marcats per la sequera. Per tant, tenim una 
situació de relativa tranquil·litat. D’altra banda, 
com a municipi tenim l’aigua garantida a través 
de dues grans fonts de subministrament: el pantà 
de Riudecanyes (que en els anys de sequera ha 
anat clarament a menys) i l’aigua de l’Ebre, que 
dona més garanties a mig-llarg termini.

Tanmateix, els pagesos de Riudoms i el Baix Camp 
no ho estan passant bé. No poden regar amb 
aigua del pantà perquè ara mateix no té aigua. 
Els pous i mines també estan en hores baixes.

Cal tenir en compte que els pagesos no poden 
fer ús de l’aigua de l’Ebre perquè, per norma, 
només es pot fer servir per ús de boca i indústria.

La solució pels pagesos passa per la 
construcció d’una planta regeneradora 
d’aigua a la depuradora de Reus que permeti 
reaprofitar 6 hectòmetres cúbics d’aigua cada 
any. Es farien servir per regar i donarien 
garanties als agricultors de tota la comarca. 
Aquesta infraestructura ja està en marxa i se 
n’està licitant el projecte. Precisament, en el 
Ple ordinari del 21 de març es va aprovar una 
moció, impulsada per l’alcaldia de l’Ajuntament 
i amb el suport dels dos grups polítics del 
consistori (ERC i Junts), per reclamar la 
màxima rapidesa possible en la construcció 
d’aquesta planta regeneradora.
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Suport als pagesos
Especial Gestió de l’aigua

El passat 29 de febrer, representants dels 
pagesos del Baix Camp, entre els quals el 
riudomenc Josep Zacaries Ferré, es van 
reunir amb el president de la Generalitat, 
Pere Aragonès, i l’alcalde de Riudoms, Ricard 
Gili. Van analitzar la situació de sequera i 
les mesures que s’estan treballant des de 
la Generalitat per garantir l’aigua per a reg 
agrícola a curt i mig termini.

Durant el darrer any s’han fet diverses 
trobades amb pagesos de Riudoms i el Baix 
Camp a través del sindicat Unió de Pagesos i 
amb la Cooperativa de Riudoms, per escoltar 
les seves necessitats.

L’Ajuntament de Riudoms també ha fet 
sessions de treball amb alts càrrecs i tècnics 
de la Generalitat i l’Agència Catalana de l’Aigua 
(ACA), així com amb els responsables del 
Consorci d’Aigües de Tarragona, amb l’objectiu 
de trobar solucions perquè els pagesos de 
Riudoms es puguin abastir d’aigua.

Finalment, durant el ple de 21 de març, 
l’Ajuntament de Riudoms va aprovar per 
unanimitat una moció de suport a la pagesia. 
El text parla sobre sequera i gestió de l’aigua 
però també sobre els preus de venda baixos 
de productes agrícoles, de les normatives o 
de l’excés de tràmits burocràtics. Es demana 
revisar les restriccions d’aigua, que s’acceleri 
la posada en marxa de l’estació regeneradora 
d’aigua de la depuradora de Reus, el pagament 
d’ajudes pendents o revisar els tractats de 
comerç i la relació amb les grans empreses 
distribuïdores.

En els darrers mesos l’Ajuntament de Riudoms ha dut a terme diverses accions per millorar la 
situació de la pagesia en època de sequera.

El president Pere Aragonès i l’alcalde de Riudoms 
es van reunir amb pagesos del Baix Camp.

Imatge d’una de les reunions que l’Ajuntament 
ha fet amb pagesos de Riudoms.

Els pagesos de Riudoms i del Baix Camp van fer 
una tractorada el mes de febrer.
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Urbanisme

Obres acabades: més seguretat 
per als vianants a prop dels 
centres educatius de Riudoms

El conseller d’Interior de la Generalitat Joan 
Ignasi Elena va ser a Riudoms per veure 
en primera persona l’estat de les obres. 
La visita va ser el 23 de febrer, mentre els 
treballs encara estaven en procés, i es va 
fer aprofitant que Riudoms va ser el poble 
escollit per la Conselleria d’Interior per a 
fer-hi una roda de premsa de presentació 
d’un pla de noves ajudes per a la millora de 
seguretat viària.

Les obres de millora dels encreuaments de la 
zona nord de Riudoms es van acabar el 12 de 
març. Tenint en compte que van començar a 
inicis de gener, van durar tan sols dos mesos, 
un període força més curt del que estava 
previst inicialment, que era de quatre mesos.

Els treballs han servit per millorar la 
seguretat dels vianants a la zona nord de 
Riudoms, sobretot als punts propers als 
centres educatius (Llar d’Infants, Escola Beat 
Bonaventura i Institut Joan Guinjoan). La 
majoria d’actuacions s’han fet a les avingudes 
Primer d’Octubre i Catalunya i als carrers 
doctor Fleming i Baltasar de Toda i Tàpies.

El cost de les obres ha estat d’uns 125.000 
euros, que es paguen a través d’una subvenció 
del Servei Català de Trànsit, organisme de la 
Generalitat de Catalunya. El projecte es va 
iniciar en l’anterior mandat i en aquest s’ha 
acabat de preparar, s’ha adjudicat i executat.

Ampliar les voreres a les cruïlles fa que els 
vehicles redueixin la velocitat al seu pas.

Pilones i aparcaments per a bicicletes milloren 
la visibilitat dels passos de vianants.

Els encreuaments abans de les obres eren 
menys segurs per als vianants.

Estat de l’avinguda Primer d’Octubre una 
vegada acabades les obres.
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Carretera de Les Borges: 500 metres 
reasfaltats i voreres arreglades

Urbanisme

• S’ha reasfaltat.
• S’han eliminat els bonys produïts per les 

arrels dels arbres.
• S’ha substituït el reductor de velocitat 

proper al cementiri. Fins ara era de plàstic, 
ara és d’asfalt i una mica menys pronunciat.

• S’ha repintat la senyalització del terra i 
s’han arreglat alguns senyals verticals.

• S’han arreglat les cunetes i alguns punts de 
les voreres.

• S’ha tingut cura a mantenir un bon contorn 
de terra als plataners d’aquest tram.

La zona arreglada és oficialment part de la 
carretera Riudoms - Les Borges. La Generalitat 
n’és la titular però s’ha acordat que es traspassi 
a l’Ajuntament. Per entregar-la en estat òptim, 
la Generalitat ha assumit les tasques de millora.

S’ha arreglat la zona de la carretera de Les 
Borges que toca amb l’ermita de Sant Antoni, 
que tenia diversos punts en mal estat. S’ha 
actuat en el tram de 500 metres que va del 
carrer de les Moreres al camí de la deixalleria.

Es canvien les senyals de trànsit 
a diverses entrades de Riudoms 

Entrada de la carretera de Vinyols     Entrada de la carretera de Reus       Entrada de la ctra. de les Borges
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Serveis Públics

Tractament contra el mosquit tigre

A principis de maig es va iniciar un tractament 
preventiu contra el mosquit tigre arreu dels 
carrers de Riudoms. Consisteix en posar una 
substància biològica de la qual s’alimenten 
aquests mosquits i que els causa la mort. La 
substància s’ha aplicat en uns 600 embornals i 
reixes que hi ha als carrers de Riudoms.

La Brigada Municipal de Riudoms va fer durant 
el mes de febrer treballs de manteniment i 
pintura a la capella de Verge Maria i a la del 
Beat. Aquestes millores es van fer per deixar-
les en perfecte estat durant Setmana Santa.

La capella de Verge Maria es va pintar 
íntegrament. A més, s’hi van sanejar i reparar 
els punts afectats per la humitat. També es 
va reparar i pintar el suport de la imatge de la 
Mare de Déu.

Pel que fa a la capella del Beat, es va pintar 
la façana i se’n van arreglar els desperfectes.

Es repinta Verge Maria i la capella 
del Beat 

El tractament es fa de maig a octubre, cada 
tres setmanes i dona bons resultats. Per 
prevenir el mosquit tigre també es recomana 
evitar acumulacions d’aigua en jardins i 
terrasses.

També el mes de maig es va fer un altre 
tractament biològic, en aquest cas per 
controlar el pugó dels til·lers de l’avinguda 
del Primer d’Octubre. Aquest tractament es 
fa cada any a les mateixes dates i és ràpid 
d’aplicar.

Els dos tractaments es fan sense utilitzar 
cap tipus de producte químic i no suposen 
cap perill ni per les persones ni pels altres 
animals.
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Plaça de l’Església i plaça Petita: 
es treuen elements sense cap ús

Serveis Públics

També de cara a Setmana Santa es van fer 
una sèrie d’actuacions per deixar la Plaça 
de l’Església en el millor estat possible. La 
majoria van consistir en retirar elements que 
ja no tenien utilitat.

Parlem de la cabina de telèfons de la plaça 
Petita i de la gran pantalla lluminosa de la 
Plaça de l’Església, a la zona d’entrada de la 
Cisterna Vella.

També es va tallar un gran arbre que ja estava 
mort i es van treure dues soques d’altres 
arbres que ja s’havien tallat feia temps, tots 
ells davant de l’Abadia.

Durant la primavera la brigada municipal va 
actuar a les dues zones infantils de la Plaça 
de l’Arbre.

Primerament es van canviar les travesses 
de fusta de totes dues zones, que estaven 
podrides pel pas del temps, per unes de noves 
i es van reomplir d’arena totes dues zones 
per garantir un màxim confort als infants.

Diverses actuacions al parc infantil 
de la Plaça de l’Arbre

A més, es van retirar elements que podien ser perillosos, sobretot pels infants, com ara dues 
grans pedres que estaven al mig de la zona d’arena blanca i diverses arrels de sota d’un 
gronxador. També a la zona d’arena blanca es va arreglar una lona que queda amagada sota 
l’arena i que dona consistència a tot aquest espai. Havia sortit a la superfície per culpa del pas 
del temps i es va tornar a posar al lloc pertinent.

Al voltant d’aquesta zona d’arena blanca s’hi van col·locar tres bancs nous perquè no n’hi 
havia. És una petició que havien fet diverses famílies, que així poden cuidar i vigilar millor els 
seus fills i filles.

Properament es treballarà per substituir els arbres morts de la plaça.
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Salut

Nou servei de rehabilitació 
a Riudoms
A finals d’abril es va posar en marxa al CAP 
de Riudoms un nou servei de rehabilitació 
ambulatòria. Això vol dir que persones que 
fins ara havien d’anar a l’hospital de Reus per 
fer rehabilitació derivada d’operacions i de 
fractures, ara la podran fer a Riudoms mateix. 
Per donar aquest servei s’ha incorporat un nou 
fisioterapeuta a l’equip.

És una novetat que beneficia a Riudoms i 
també als municipis del voltant que utilitzen el 
nostre CAP, com Botarell, Montbrió o Vinyols.

L’Ajuntament de Riudoms s’ha adherit a la 
central de compres de la Generalitat. Aquest 
sistema funciona de la següent manera: la 
Generalitat fa tota la part burocràtica i la 
licitació a l’hora d’adquirir tot tipus de béns 
i serveis: carburants, material de neteja, 
maquinària, serveis per redactar un projecte 
tècnic, etc. Un cop la Generalitat ha fet això, 
els ajuntaments només cal que s’hi adhereixin 
i, per tant, s’estalvien molta burocràcia i 
tràmits.

Fins ara, l’Ajuntament de Riudoms estava 
subscrit a la central de compres de l’Associació 
Catalana de Municipis (ACM). Ara, el que s’ha 
fet és ampliar aquest sistema amb l’adhesió a 
la central de compres de la Generalitat.

Un Ajuntament més eficient
Gestió pública

A més a més, durant aquestes dates es va fer una reunió de coordinació entre el CAP i l’Ajuntament 
de Riudoms per avaluar l’estat actual de la salut al municipi. Hi van assistir la directora del CAP, 
Yolanda Herranz; la infermera Montserrat Salvadó; la regidora de Salut, Teresa Basora; la 
regidora de Benestar Social, Carme Cros, i l’alcalde Ricard Gili.
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L’Ajuntament de Riudoms demana 
més freqüència d’autobusos

Circulació

Una de les demandes històriques dels riudomencs 
és augmentar la freqüència d’autobusos que 
uneixen Riudoms amb Reus i Tarragona, un 
servei que depèn de la Generalitat.

L’alcalde Ricard Gili i alcaldes d’altres municipis es 
van reunir amb representants de la Generalitat. 
L’alcalde va traslladar una doble petició, que la 
Generalitat es va comprometre a analitzar:

• Augmentar la freqüència d’autobusos, que 
ara mateix és de 12 viatges d’anada i 12 de 
tornada en dies feiners, xifra que es redueix en 
caps de setmana i a l’estiu.

• Marcar nous criteris a les empreses que gestionen les línies de transport públic per la 
propera concessió. L’any 2028 s’acaba l’actual model de gestió. A partir de llavors es 
farà una nova concessió i es podran marcar aquests nous criteris. S’ha demanat reforçar 
l’actual línia que uneix Riudoms amb Reus i Tarragona i que la línia que connecta Reus-
Vinyols-Cambrils incorpori alguna parada al nostre municipi.

A l’abril es va reunir la Comissió de Seguretat 
del Camp de Riudoms. Hi van participar Mossos 
d’Esquadra, Guàrdia Municipal i pagesos de 
Riudoms, així com l’alcalde i els regidors de 
Seguretat, Agricultura i Terme Municipal.

Els pagesos van traslladar les seves inquietuds 
i els agents van exposar nous models de 
patrullatge amb drons.

Setmanes abans, es va fer una reunió de 
coordinació entre Mossos d’Esquadra; Guàrdia 
Municipal; la regidora de Seguretat, Imma 
Mestre, i l’alcalde, Ricard Gili.

En aquella ocasió es van analitzar les dades 
sobre robatoris i actuacions vinculades amb la  

seguretat i es va concloure que són el que es 
considera habitual en la nostra zona.

En la mateixa línia, es va fer balanç de les 
actuacions de l’any 2023. Comparant les dades 
amb les de l’any anterior, 2022, es va observar 
que les xifres són molt similars.

Seguiment en matèria de seguretat
Seguretat
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Educació

La força de l’educació

El primer Consell Escolar Municipal del mandat es 
va marcar com a objectiu la creació d’un projecte 
compartit que impliqui a tots els centres educatius 
de Riudoms. El Consell el va liderar la regidora 
d’Educació Anna Moragas i hi van participar 
representants de tots els centres educatius de 
Riudoms.

El propòsit és crear espais conjunts perquè nens, 
nenes i joves que no van al mateix centre es puguin 
conèixer. Es van plantejar opcions vinculades al 
medi ambient, la natura o la gastronomia.

De gener a maig s’ha fet un cicle de xerrades-
tallers a l’institut Joan Guinjoan. L’activitat l’ha 
ofert l’Ajuntament, des de la regidoria de Joventut, 
i s’ha fet en coordinació amb l’institut.

Les sessions s’han fet per acompanyar els joves en 
les seves inquietuds i per fer-los prendre consciència 
de diverses situacions o problemàtiques que es 
poden trobar en aquest moment de la vida.

Han estat prop de 25 sessions sobre bullying, 
sexualitat i afectivitat.

Consell Escolar Municipal 25 xerrades-tallers a l’institut

Durant els darrers mesos, agents dels Mossos 
d’Esquadra i de la Guàrdia Municipal han ofert 
xerrades als alumnes de primària de Riudoms 
per informar-los i conscienciar-los sobre diversos 
temes.

Per exemple, s’han tractat qüestions relacionades 
amb la circulació o dels perills que pot comportar 
fer un mal ús del telèfon mòbil.

S’ha tancat un nou curs del cicle ‘Entre tots 
eduquem’. Organitzat per la regidoria de Benestar 
Social i Famílies, està adreçat a les famílies i s’hi 
tracten qüestions que afecten sobretot als seus 
membres adolescents i preadolescents.

Aquest curs s’ha dedicat a la sexualitat, que s’ha 
abordat des de diferents punts de vista: mèdic i de 
salut, d’afectivitat, de les agressions o d’explicació 
i gestió de casos de transsexualitat.

Seguretat a les escoles Entre tots eduquem
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Com explicàvem en pàgines anteriors, fa uns 
mesos es van tallar un gran arbre de 10 metres 
d’alçada i dues soques a la plaça de l’Església. De 
tot plegat, se n’han fet trossos de fusta d’uns 50 
centímetres d’ample.

Aquestes peces s’han reaprofitat. Ara tenen una 
segona vida a la llar d’infants i a les dues escoles 
de Riudoms, que les utilitzen com un element 
pedagògic i de joc. Els troncs es troben als patis 
d’aquests centres educatius.

Riudoms va acollir el concurs ‘Fem Matemàtiques’, 
que va portar més de 150 alumnes i mestres de 30 
centres educatius de Catalunya. L’activitat fomenta 
el coneixement de les matemàtiques de manera 
lúdica i a través de la vida quotidiana.

Es van fer activitats a la Casa Pairal Gaudí, l’Església, 
la plaça de l’Església i la plaça de l’Arbre. Per 
exemple, proves de realitat virtual i augmentada.

El ‘Fem Matemàtiques’ el va organitzar l’Institut 
Joan Guinjoan i va comptar amb la col·laboració 
de l’Ajuntament de Riudoms. Entre els guanyadors 
hi van haver grups de l’institut Joan Guinjoan i de 
l’escola Cavaller Arnau.

Reaprofitem troncs d’arbres

Riudoms acull el Fem Matemàtiques

Alumnes de l’escola Beat Bonaventura i l’escola 
Cavaller Arnau van protagonitzar a mitjans de maig 
el Ple Municipal infantil d’aquest curs escolar. El 
Ple el van presidir l’alcalde Ricard Gili i la regidora 
d’Educació Anna Moragas, i hi van intervenir vuit 
representants de l’alumnat de 3r de primària dels 
dos centres educatius.

Algunes de les propostes que ha fet l’alumnat són 
la construcció d’un circuit de patinets, ampliar 
i arreglar voreres, posar una minideixalleria 
urbana o fer una campanya informativa sobre la 
importància de recollir els excrements dels gossos.

Ple infantil

Durant quatre dies de Setmana Santa i dos dies 
del pont del primer de maig, l’Ajuntament de 
Riudoms va organitzar uns matins d’activitats 
infantils. Aquestes activitats es van fer per afavorir 
la conciliació familiar en unes dates on els nens i 
nenes tenen festa a l’escola però els seus pares i 
mares han de treballar.

En totes dues ocasions hi van participar més de 
100 nens i nenes d’entre 3 i 12 anys. Les activitats 
van ser gratuïtes.

Tallers infantils per conciliar
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Formació

Acte de cloenda de l’activitat 
formativa del curs 2023-24

El dijous 10 de maig es va fer l’acte de cloenda 
de les activitats formatives que ofereix 
l’Ajuntament de Riudoms. Els alumnes van 
poder recollir els diplomes que acrediten la 
seva participació als diversos cursos, tallers i 
xerrades que s’han fet des del mes d’octubre.

També es van exposar treballs dels alumnes 
dels cursos de costura, restauració de mobles 
i dibuix i pintura.

Durant l’acte es va destacar la importància del 
coneixement i l’aprenentatge i es va remarcar 
que les activitats formatives també generen 
un punt de trobada entre riudomencs.

El Pavelló d’Esports Municipal va ser el lloc de 
trobada entre les entitats esportives de Riudoms 
i la Secretària General de l’Esport, Anna Caula, 
màxima responsable de la Generalitat en 
aquest àmbit. La reunió es va fer de la mà de 
l’Ajuntament i de la regidoria d’Esports.

Hi van assistir el CD Riudoms, Amics de 
Riudoms, Club Patí Riudoms, Secció d’Escacs 
del CERAP, Club de Pàdel i Tennis Riudoms i 
Club Riudoms Trail.

Les entitats esportives de Riudoms 
es reuneixen amb la Secretària 
General de l’Esport

Entitats

Caula va explicar les línies de suport i subvenció que ofereix la Generalitat i va posar-se a 
disposició de les entitats. Les entitats van compartir les seves reflexions i necessitats.
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Més d’una vintena d’infants d’entre 5 i 11 anys, 
acompanyats de les seves famílies, van participar 
el divendres 31 de maig de ‘La Supernit de les 
biblioteques’. Va ser una tarda plena d’aventures 
en què els nens i nenes van fer una gimcana per 
salvar els llibres d’un terrible virus.

Va ser la quarta edició d’aquesta iniciativa dels 
canals SX3 i 3Cat, que es fa en col·laboració amb 
la Xarxa de Biblioteques de la Generalitat i que 
fomenta la lectura entre el públic infantil.

‘CineXic’ és un programa per fomentar el cinema 
infantil en català. En un inici aquesta activitat, 
a Riudoms, l’organitzava el CERAP de la mà 
d’Òmnium Baix Camp. Però des de març s’hi ha 
afegit l’Ajuntament. El CERAP segueix liderant el 
projecte i l’Ajuntament n’assumeix el cost -uns 
1.200 € anuals- i hi posa l’espai. Ara les pel·lícules 
es poden veure a l’Espai Jove.

La programació de ‘CineXic’ a Riudoms consta 
de vuit pel·lícules anuals, una al mes a excepció 
dels mesos d’estiu. Les sessions es fan sempre en 
diumenge, a les 17 h.

Amb motiu del Dia Mundial de la Lectura en Veu 
Alta, la Biblioteca Municipal Antoni Gaudí va 
oferir una lectura de textos per als usuaris de la 
residència L’Onada. Es van llegir un text de Josep 
Vallverdú i poesies de Vicent Andrés Estellés i 
Montserrat Vayreda.

La lectura en veu alta contribueix al 
desenvolupament neurocognitiu, millora la 
comprensió lectora, la concentració i l’atenció i 
exercita la memòria.

El passat 18 de maig més d’un centenar de persones 
van passar per la Casa Pairal Antoni Gaudí, on es 
van oferir tres visites guiades. Hi van vindre tant 
els riudomencs com persones de poblacions veïnes 
ja que es va fer difusió de les activitats als mitjans 
de comunicació del Camp de Tarragona.

En acabar les visites es va fer la conferència “El lloc 
d’inspiració d’Antoni Gaudí a la serra de l’Argentera: 
entre l’arqueologia i la literatura” amb l’arqueòloga 
Paula Santamaria i l’escriptora Sònia Casas, que 
van explicar la influència dels paisatges del Camp 
de Tarragona en l’obra de Gaudí.

Ajuntament i CERAP uneixen esforços per 
potenciar el cinema infantil en català

Cultura

Bona acollida de la Nit dels Museus

Supernit de les Biblioteques Lectures per a la gent gran
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La ciutat de Shenzhen, a la Xina, va acollir des del mes de març fins al maig l’exposició ‘The 
sounds of Gaudí in Riudoms’, una mostra que gira al voltant de la relació de l’arquitecte 
amb els seus orígens i, molt especialment, amb Riudoms. Per això, el títol de l’exposició 
hi fa clara referència. L’exposició es recrea en l’entorn físic on Gaudí va viure en la seva 
infantesa i joventut i que, per tant, va inspirar-lo. L’exposició es va fer a l’Sky Museum, un 
dels museus d’aquesta gran ciutat xinesa. Amb 17 milions d’habitants, Shenzhen és una de 
les ciutats més importants del país asiàtic i la seva capital tecnològica.

El projecte es va treballar durant mesos. L’organització de l’exposició va anar a càrrec d’un 
promotor xinès, que és qui va assumir tots els costos, i va comptar amb la col·laboració de 
l’Ajuntament de Riudoms i el suport de les autoritats xineses. Per aquest motiu, durant la 
inauguració de l’exposició es va projectar una salutació enregistrada en vídeo de l’alcalde 
de Riudoms, Ricard Gili.

Riudoms i el seu entorn, a la Xina

Per ensenyar els orígens de Gaudí, l’exposició pivotava al voltant de Riudoms i el seu entorn 
físic i natural més immediat. En aquest sentit, va incloure tres grans elements:

• Desenes de fotografies de Riudoms i el seu entorn, sobretot dels punts més representatius 
del poble i vinculats als orígens de Gaudí, com són la plaça de l’Església, la casa pairal 
de la seva família a Riudoms (actualment la ‘Casa Pairal Gaudí’) o el Mas de la Calderera, 
el lloc on va néixer l’arquitecte. Així mateix, s’hi podien veure instantànies d’estil més 
evocador, amb elements naturals que van ser font d’inspiració gaudiniana.

• Maquetes i elements de gran format inspirats en elements de la natura que envoltava 
Gaudí: cargols, arbres, plantes, etc. Hi destacava sobretot una paret de quaranta metres 
de llarg que representa la pedra del paisatge del Baix Camp.

 

Gaudí i Riudoms, protagonistes d’una exposició a la Xina
Promoció
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Gaudí i Riudoms, protagonistes d’una exposició a la Xina

• Una sèrie d’escultures de gran format de l’artista Josep Cerdà que contenen sons de 
Riudoms. Estan fetes de manera que els visitants, apropant-hi la orella podien sentir 
els Armats de Riudoms durant la Setmana Santa, el so de dels correfocs de la Colla de 
Diables de Riudoms i altres sons de la natura, des de la riera de Maspujols fins al mar. 
Tots aquests sons els va gravar Cerdà, que també és catedràtic de Belles Arts de la 
Universitat de Barcelona, i els va integrar dins les escultures.

Una exposició de gran format

L’exposició ocupava uns 2.000 metres 
quadrats. Més enllà dels elements citats 
anteriorment, també s’hi podien veure 
les típiques cadenes amb les quals Gaudí 
calculava les estructures dels seus edificis, 
i s’hi van fer activitats didàctiques per 
ensenyar l’art de Gaudí als nens xinesos.

Col·laboració en altres àmbits

En paral·lel a l’exposició, l’Ajuntament 
de Riudoms ha treballat altres vies de 
col·laboració amb la Xina vinculades amb els 
productes riudomencs, el turisme i la cultura. 
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Durant els dos primers caps de setmana de 
març es va fer la 12a edició de les tapes Gaudí. 
Enguany hi va haver una novetat important: 
les ‘Tapes amb ritme’. 

Al primer dissabte de la ruta es va fer una 
festa amb música dels anys 80 a l’Espai Jove, 
per allargar la nit. Hi van col·laborar la Colla 
Gegantera i va punxar DJ OGualy.

El dissabte següent es va fer una cercavila, on 
el grup Va de Vent va portar la seva música 
pels 10 establiments participants a la ruta.

Tapes Gaudí, tapes amb ritme
Promoció

‘Territori Silvestre’ és una festa sobre 
agroecologia i plantes oblidades. És organitzada 
pel col·lectiu Eixarcolant i l’Ajuntament de 
Riudoms hi va col·laborar.

S’hi van fer diverses activitats: una fira 
d’entitats, sortides per conèixer les plantes 
del nostre entorn, tallers per fer cistells i 
sabó, tastos i degustacions, xerrades sobre 
agricultura regenerativa i recuperació de 
varietats tradicionals.

Els camps de futbol municipals de Riudoms 
van ser la seu de dos tornejos de futbol base 
durant la Setmana Santa: el Costa Daurada i el 
Mare Nostrum. El lloguer dels camps ha deixat 
uns 8.000 € a les arques de l’Ajuntament.

Els tornejos van portar centenars de persones 
a Riudoms. A l’entrada dels camps s’hi va 
habilitar un punt d’informació per als visitants. I 
prèviament, s’havia passat informació turística 
a l’organització per fer-la arribar als participants.

‘Territori silvestre’ 
aterra a Riudoms

Dos tornejos de 
futbol deixen 8000€

En aquesta edició es van consumir unes 9.300 tapes. Com sempre, totes aquelles persones que 
van fer tapes van poder guanyar diversos premis. El premi a la millor tapa se’l va endur “Les 
pulled Om” del bar Om Tapes.
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Com cada any Riudoms va celebrar el 8M, 
Dia Internacional de les Dones. Enguany es 
va inaugurar un mural a la plaça Mare Cèlia, 
a la paret de l’edifici de les Monges. Obra de 
l’artista Berta Artigal, representa tot tipus de 
dones, de manera que qualsevol dona s’hi pugui 
identificar. El projecte, impulsat per la regidoria 
d’Igualtat, s’ha pagat amb una subvenció del 
Pacte d’Estat contra la Violència de Gènere.

Com és habitual, també es va il·luminar la 
façana de l’Ajuntament de color morat. 

A més a més, durant aquells dies, el Trio 
Mulier va fer un concert dedicat a les ‘Dones 
compositores al llarg de la història’; es va oferir 
‘La primera’, una obra de teatre d’homenatge 
a la primera alcaldessa de Catalunya Nativitat 
Yarza; així com diverses xerrades i exposicions.

El 8M a Riudoms
Feminisme

També pel 8M es va celebrar l’acte ‘En veu de 
Dona’, coorganitzat per l’Associació de Dones 
Bella Llar i l’Ajuntament.

Es va donar el premi ‘D de Dona’ a Verònica 
Torres i Josefina Salvat i es va fer una taula 
rodona sobre el paper de les dones avui dia.

Les dones de Riudoms poden anar a buscar 
els productes menstruals sostenibles de la 
campanya de la Generalitat La meva regla, 
les meves regles. Des del mes de març les 
farmàcies de Catalunya disposen d’aquests 
materials, que es poden aconseguir de 
manera gratuïta.

En veu de dona i el 
paper de la dona

Productes 
menstruals 
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Durant el Ple ordinari del passat 21 de març, 
Gisela Mimbrero va prendre possessió com a 
regidora a l’Ajuntament de Riudoms.

Mimbrero va entrar com a regidora al Grup 
Municipal de Junts per Riudoms en substitució 
de Josep M. Bages, qui va renunciar al càrrec 
el passat 16 de novembre.

Eleccions al Parlament de Catalunya

Es van celebrar el diumenge 12 de maig. De 
les 4.942 persones convocades a les urnes, 
2.878 van exercir el dret a vot. Això suposa una 
participació del 58,23%, 3,5 punts més que en 
les darreres eleccions de 2021 (54,64%).

Resultats de les eleccions 
al Parlament de Catalunya 
i europees a Riudoms

Política

Gisela Mimbrero, 
nova regidora a 
l’Ajuntament de 
Riudoms

Eleccions europees

Aquests comicis van tenir lloc el diumenge 
9 de juny. En aquesta ocasió hi van acudir 
2.050 riudomencs, de les 5.028 persones 
convocades. La participació ha estat del 
40,77%.

Partit Vots %
CAT-JUNTS+ 953 33,68%
ERC 593 20,96%
PSC 444 15,69%
Vox 215 7,59%

PP 196 6,92%
CUP 150 5,30%
AC 133 4,70%
SUMAR 53 1,87%
Altres 53 1,87%
Vots en blanc 39 1,35%

Partit Vots %
JUNTS 645 31,86%
ERC - Ara 
Repúbliques

482 23,81%

PSOE 376 18,57%
PP 178 8,79%
Vox 132 6,52%
SALF 54 2,66%

Podemos 44 2,17%
SUMAR 32 1,58%

Ciutadans 15 0,74%
Altres 55 2,68%
Vots en blanc 11 0,54%
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Millora de l’espai de dol gestacional
A Riudoms tenim un espai pel record del dol 
gestacional, perinatal i neonatal. Està ubicat a 
la zona de la vil·la romana de ‘La Mola’ i és un 
lloc de reconeixement del dolor que pateixen 
les famílies que han perdut un fill o filla abans 
o poc després del seu naixement. Es va crear 
a finals de l’any 2022 a proposta de la CUP.

Amb el pas del temps, l’espai s’havia deteriorat. 
Després de valorar opcions, de comentar-ho 
amb famílies i després d’una petició del grup 
municipal de Junts, s’ha optat per mantenir 
l’espai en el mateix lloc però reforçant-lo.

L’Associació Romanesa de Riudoms va organitzar l’1 de juny una festa oberta a tothom al 
parc de Sant Antoni. La celebració es va fer aprofitant que era la data del Ziua Copilului, el 
Dia dels Nens, una festivitat important dins del calendari romanès.

La festa va servir com a nova presentació de l’Associació Romanesa de Riudoms ja que, 
malgrat tenir una trajectòria d’anys, està començant una nova etapa.

Durant l’acte hi va tenir un paper destacat la cultura romanesa. Hi havia música tradicional 
i menjar i beure autènticament romanesos. A més s’hi van fer danses tradicionals, una 
mostra de vestits i una lectura de poemes romanesos.

Una part de Romania a Riudoms
Societat

S’hi han fet dues millores: s’han afegit més 
plantes i s’ha col·locat una tanca de ferro 
ornamental per protegir la zona.
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Des de Junts per Riudoms volem 
manifestar la nostra voluntat de 
col·laborar amb l’actual govern 
en la gestió de l’aigua del nostre 
municipi. Creiem fermament 
que, treballant plegats i amb un 
objectiu comú, podem assegurar un 
subministrament d’aigua sostenible, 
eficient i de consens entre tots els 
actors implicats.

Gràcies a les decisions preses 
en les últimes legislatures, hem 
implementat mesures que ens 
garanteixen un ús adequat i 
equilibrat de diverses fonts d’aigua, 
claus perquè en l’actual època de 
sequera no patim restriccions de 
consum d’aigua de boca. No obstant, 
l’actual situació ens porta a fer un 
salt endavant.

La situació continua sent crítica. 
Tot i que en altres parts del país els 
pantans es recuperen, a casa nostra, 
els pantans de Riudecanyes i Siurana 
continuen amb nivells sota mínims. 
Per això, des de l’Ajuntament no ens 
podem quedar immòbils.

Fa mesos que en plens i comissions, 
així com en reunions informals, 
l’equip de govern d’ERC i el grup 
de JUNTS hem proposat diferents 
mesures per minimitzar l’impacte 
del consum d’aigua municipal sobre 
l’aqüífer del poble. Riudoms té 
quatre fonts d’aigua: el CAT, el pantà 
de Riudecanyes, els pous municipals 
i les mines. La falta d’aigua al pantà 
de Riudecanyes i la voluntat de no 
utilitzar-la per beneficiar els pagesos 
ha fet que s’hagi incrementat l’ús 
d’aigua de pous.

Però aquesta solució és 
problemàtica: la utilització d’aigua 
de pous redueix els nivells de 
l’aqüífer, afectant directament 
l’aigua disponible per als pagesos. 
Cal buscar solucions urgents i 
consensuades. Tots coincidim 
que augmentar la dotació d’aigua 
de l’Ebre és la millor solució. 
Conscients que això implica 
substituir la canonada del CAT 
per una de diàmetre superior, una 
actuació que ha de ser prioritària.

Hem d’afrontar el repte de la gestió 
de l’aigua conjuntament. Creiem 
que amb la nostra col·laboració hi 
podem contribuir positivament i ens 
reafirmem que l’aigua és cosa de 
tots, fem-ho junts!

Fa just un any, el juny de 2023, que 
l’equip d’Esquerra vam agafar les 
regnes de l’Ajuntament de Riudoms. I 
en un any…

Capacitat d’aconseguir 535.000 € 
en dues grans subvencions: canviar 
les canonades d’aigua de tot el Molí d’en 
Marc (300.0000 €) i pagar tres carrers 
recentment reformats (235.000 €).

Capacitat de gestionar grans obres: 
construcció aparcament Hortets; obres 
de millora d’encreuaments de l’av. 1 
d’Octubre; reasfaltat variant T-310 i 
zona ermita de Sant Antoni.

Capacitat d’innovar per promocio-
nar Riudoms: nou impuls a la Fira; 
creació del ‘Poblat Reial’ per Nadal; 
exposició sobre Gaudí i Riudoms a Xina.

Posem Riudoms al dia: més de 
200 actuacions en voreres, zones 

de vianants i via pública; neteja dels 
barrancs que creuen el nucli urbà.

Pendents de la gestió de l’aigua: 
canviarem tota la xarxa de canonades 
del Molí d’en Marc; estudiem ampliar 
l’aigua del CAT davant el problemes del 
pantà de Riudecanyes.

Al costat de les famílies i els joves: 
activitats per infants per conciliar pel 
Beat, Nadal, Setmana Santa i 1 de 
Maig; millores a la llar d’infants i Plaça 
de l’Arbre; 25 xerrades a l’institut.

Al costat de la igualtat: gran mural 
d’homenatge a les dones a l’edifici de 
les Monges.

Al costat de l’educació i la cultura: 
biblioteca oberta dos matins a la 
setmana; suport al cine infantil en 
català; col·laboració en la trobada de 
ball de bastons.

Al costat del patrimoni: descoberta 
i documentació de la muralla medieval 
de Riudoms; subvenció pel canvi de 
paviment de l’església.

Al costat de l’esport: inversió de 
20.000 € a la piscina per posar-la al dia; 
tanques noves a la pista del pavelló.

Al costat de la salut: hem creat el 
Consell Municipal de Salut i Benestar; 
nou servei de rehabilitació al CAP; 
campanya contra el mosquit tigre.

Al costat de la mobilitat i la 
sostenibilitat: hem demanat a la 
Generalitat que reforci els autobusos 
cap a Reus i Tarragona; la 
Generalitat està fent un estudi per 
un futur carril bici Riudoms-Reus; 
noves calderes a l’escola Beat i llar 
d’infants; Riudoms acull ‘Territori 
Silvestre’, fira d’agroecologia.

Grup Municipal d’ERC-AM

Grup Municipal de Junts per Riudoms-CM

Opinió dels Grups Municipals

Primer any: anem per feina 
i aconseguim resultats!

L’aigua és cosa de tots
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La Plaça de l’Arbre és un dels punts 
més emblemàtics de Riudoms. 
Projectada per l’arquitecte japonès 
Hiroya Tanaka, qui va voler 
simbolitzar la unió entre Riudoms 
i el Japó, país amb una gran 
admiració per Gaudí, incorporant 
elements orientals i gaudinians en 
el seu disseny.

Al centre de la plaça hi ha una font 
amb una bola d’aigua, envoltada de 
bancs de fusta inspirats en el Park 
Güell i zones de sorra blanca que 
recorden els jardins zen. Aquests 
elements creen un espai que 
combina la tradició japonesa amb 
l’arquitectura modernista catalana.

La Plaça de l’Arbre és també el 
punt de partida de la Ruta Gaudí de 
Riudoms, un recorregut que inclou 

dotze panells informatius sobre la 
vida i l’obra de Gaudí. La proximitat 
de la plaça a la Casa Pairal la 
converteix en un lloc de trobada 
ideal per als visitants interessats en 
la figura del famós arquitecte.

La plaça, a més de ser un punt 
d’interès turístic, és un lloc d’esbarjo 
i de convivència per als veïns i 
veïnes de Riudoms, ja que ofereix 
un entorn acollidor on gaudir de la 
natura i de l’art en harmonia.

La Plaça de l’Arbre té una 
característica que la fa única: acull 
(o millor dit, acollia) la col·lecció 
de cirerers sakures més important 
d’Europa, que van ser un regal del 
govern japonès. Aquest obsequi 
simbolitza la unió entre Riudoms i el 
Japó, un fet que s’ha recordat durant 

diferents anys amb la celebració de 
la festa Hanami (festa japonesa per 
contemplar la bellesa de les flors), 
fins i tot amb la participació del 
mateix Consulat japonès.

Malauradament, la Plaça de l’Arbre 
no llueix com ho feia, molts dels 
sakures i arbres de la plaça s’han 
mort per la sequera i la falta de reg. 
Aquesta situació ja va ser senyalada 
per Junts el setembre de l’any 
passat, però malgrat que se’ns va dir 
que s’hi estava treballant, la realitat 
és que avui, vuit mesos després, 
més de trenta arbres continuen 
sense ser-hi.

Fins quan veurem la plaça de l’arbre 
sense sakures?

Finals de juny de l’any passat. No fa 
ni quinze dies que l’equip d’Esquerra 
liderem l’Ajuntament de Riudoms. 

La Generalitat informa als municipis 
d’arreu de Catalunya que aviat 
activarà una línia de subvencions per 
millorar i canviar canonades d’aigua.

Principis d’agost també de l’any 
passat. Just després dels dies 
intensos de Sant Jaume i treballant 
a fons per la Fira. La Generalitat 
informa a tots els municipis que 
posarà en marxa una altra línia de 
subvencions. També lligada a temes 
d’aigua, a reformar carrers i al canvi 
climàtic.

Cap de les dues subvencions era 
fàcil, especialment la segona. Però 

vam seure, les vam analitzar amb 
calma i, conjuntament amb els 
Serveis Tècnics de l’Ajuntament, 
vam decidir com enfocar-les. I, 
sobretot, vam anar a totes. Ens 
podríem haver conformat amb 
projectes petits, però no ho vam fer.

El resultat de tota aquella feina són 
dues subvencions que la Generalitat 
acaba de concedir a l’Ajuntament 
de Riudoms i que sumen 535.000 
euros:

1.  Una subvenció de 300.000 
euros per canviar tota la xarxa de 
canonades d’aigua del Molí d’en 
Marc: gairebé 4’5 quilòmetres de 
canonades on ara es perd més 
d’un 25% de l’aigua que hi circula.

2. Una subvenció de 235.000 
euros per pagar uns carrers que 
s’han reformat fa uns mesos: un 
tram de la raval de Sant Francesc, 
un tram de la Muralla i la travessia 
Maragall. Les obres van costar 
265.000 euros i, per tant, ens 
sortiran gairebé gratuïtes.

 
Perquè ens fem una idea de 
la rellevància d’aquestes dues 
subvencions: la de 300.000 €  és la 
més alta que ha aconseguit Riudoms 
els últims 10 anys. I la de 235.000 € 
és la tercera més alta dels últims 10 
anys. Pòdium absolut!

Visió, capacitat de gestió i molt de 
treball per fer que Riudoms sigui 
millor.

Grup Municipal d’ERC-AM

Grup Municipal de Junts per Riudoms-CM

Opinió dels Grups Municipals

Hem treballat fort i hem aconseguit més de 
500.000 € per Riudoms

La plaça de l’arbre, fins quan sense sakures? 



28 Sabies que...
El nou m

ural dedicat a les dones de la plaça M
are Cèlia, a m

és de representar 
tot tipus de dones, està carregat de sim

bolism
e.

La lluna representa els cicles de la vida de les dones i les flors sim
bolitzen 

l’eclosió, el pas d’estar a l’om
bra a sortir a l’exterior. Tam

bé hi apareixen les 
avellanes i les olives dels cam

ps de Riudom
s. Tot això coronat per un ocell, 

que sim
bolitza la llibertat.

El m
ural es va inaugurar en el m

arc dels actes del 8 de m
arç.


